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3 پيشنهاد ايران به آژانس

صالحي: در چند ماه آينده آبشار 10 سويي را آماده ميكنيم
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سرويس سياسي ـ اجتماعي: رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: 190 هزار سو واژهای است که از این به بعد باید در ادبیات
هستهای و غنی سازیمان استفاده شود.

علی اکبر صالحی درباره استفاده از نسل های جدید سانتریفیوژ در آینده و نیز در طی توافق احتمالی نهایی با 1+5 با بیان این
که اظهارات مقام معظم رهبری درباره برنامه هستهای ایران تاریخی و صحبتی که ایشان فرمودند نقطه عطفی داشت و آن
استفاده از واژه «سو» (معیار اندازهگیری قدرت و توان ماشینهای سانتریفیوژ) بود گفت: در همین چارچوب ما به آنها اعلام
کردهایم که نیاز عملی ما تامین سوخت نیروگاه بوشهر، راکتور اراک و راکتور تحقیقاتی تهران است. اگر آنها بخواهند ان قلتی

بگذارند باید استدلالی بیاورند.

وی گفت: درباره ماشین های سانتریفیوژ صحبت کردن گیجکننده است. ماشین های ما الان کمتر از 2 سو دارند که البته برای
3 سو طراحی شده است اما بعد از راه اندازی 2 سو ظرفیت داشت.

نسل IR-2mو IR-4 از 4 تا 6 سو دارند و از هر یک اکنون یک زنجیره 164 تایی داریم که در حال فعالیت است تا نواقص آنها
را برطرف کنیم. همچنین از نسل IR-2m هزار ماشین نصب کردهایم که البته بدون گازدهی فعالیت می کنند. 9 هزار تا ماشین
از نسل اول داریم که در حال کار هستند و به آنها گازدهی می شود و غنی سازی می کند. صالحی ادامه داد: زنجیره ۱۶۴ تایی
سانتریفیوژ IR-6 که ۱۰ سو است هنوز راهاندازی نشده است و الان زنجیره میانی آن که ۱۰ ماشین است بر قرار است و به سمت
تکمیل زنجیره۱۶۴ تایی حرکت میکنیم. رئیس سازمان انرژی اتمی درباره استفاده از نسل های جدید در روند اجرای توافق
احتمالی جامع در آینده اظهار داشت: در آینده نه چندان دور نسل اول سانتریفیوژها کنار گذاشته می شود و این روند در یک

چشم انداز 8 ساله انجام می گیرد.

وی در ادامه به پیشنهاد ایران در موضوع غنی سازی برای 1+5 اشاره کرد و گفت :ما برای رفع نگرانی 1+5 پیشنهاد فعالیت
غنیسازی به طور پلکانی را در افق 8 ساله ارائه کردیم مبنی بر این که برای چند سال همین تعداد سانتریفیوژی که داریم را گاز
دهی کنیم و به فعالیت ادامه دهند و بعد از آن که توانستیم به رفع نواقص نسلهای جدید بپردازیم و آنها را به تولید انبوه
برسانیم، نسلهای جدید جایگزین نسل های قدیمی می شوند. وی ادامه داد: ما این انعطاف را در غنی سازی همان طور که در
بحث راکتور اراک مطرح شد ،نشان دادیم. این زمان 8 ساله را آنها می توانند هر چه که می خواهند بنامند؛ دوره اعتمادسازی یا
قرنطینه. در این دوره زمانی ما تعداد ماشین های سانتریفیوژی را که اکنون نصب کرده ایم و حدود 20 هزارتاست را نگه می
داریم و در تحقیق و توسعه و پیشبرد نسل جدید سانتریفیوژ نیز کار را جلو می بریم. این در حالی است که تمام فعالیت های ما
تحت نظارت آژانس قرار دارد. صالحی گفت: بعد از دوره اعتماد سازی شروع به اضافه کردن سانتریفیوژها می کنیم تا بتوانیم

به ظرفیت 190 هزار سو که کف نیاز ماست برسیم و آن را تامین کنیم.

سایت غنی سازی فردو

وی در ادامه درباره سایت غنی سازی فردو با بیان این که این سایت مرکز تحقیقاتی و مکمل نطنز است اظهارنظر کرد: این مرکز
مصون از حملات هوایی است و از کل فن آوری غنی سازی کشورمان صیانت می کند. در فردو بیش از دو هزار سانتریفیوژ
نصب شده است که حدود 600 ماشین از آنها در حال غنی سازی 5 درصدی هستند. صالحی درباره زنجیره 164 تایی
سانتریفیوژهای 10 سویی گفت: این زنجیره هنوز کامل نشده است و باید مرکز نظام ایمنی هسته ای مجوز لازم را برای آن

صادر کند. در چند ماه آینده آبشار 10 سویی را آماده می کنیم.

وی همچنین درباره سانتریفیوژهای 24 سویی گفت: مراحل تست این ماشین در حال انجام است و تست و آزمایش آن 3 تا
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4 سال به طول می انجامد تا به مرحله تولید انبوه برسد. رئیس سازمان انرژی اتمی درباره سایت فردو یادآور شد: ابتدا طرف
مقابل به دنبال تعطیلی این سایت بود. همان طور که رهبری گفتند حرفی خنده دار است. اما پیشنهاد هایی وجود دارد که
فردو مرکز تحقیقات و توسعه و پشتیبان نطنز باشد و همچنین بتوان در آن اقدامات و فعالیتهای دیگر از جمله تولید ایزوتوپ
های پایدار انجام داد. همچنین آزمایشهای فیزیکی یا تشعشعات کهکشانی از دیگر پیشنهاد هایی است که وجود دارد.
صالحی در ادامه درباره همکاری ایران و آژانس به ویژه درباره چاشنیهای انفجاری گفت: موضوع چاشنی های انفجاری یا
EBWبرای آژانس جا افتاده است و توجیه شده اند، اما بعدا آمانو این مساله را به گونهای ضعیف بیان کرد که موجب اعتراض
ما شد. در عین حال همکاری ما با آژانس به طور متقابل ادامه دارد و ما در وضع خوب و امیدوارکننده ای هستیم. اگر دیوار بی
اعتمادی را بتوانیم برطرف کنیم و آژانس نیز با انصاف و بدون سمت گیری قضاوت کند، می توانیم به نتایج مورد نظر برسیم. ما

با آژانس در حدود 15 موضوع به تفاهم رسیدیم تا سئوالات و ابهامات را برطرف کنیم.

وی درباره کلاهک هسته ای و موشکی گفت: این مسایل به آنها ارتباطی ندارد در عین حال که این مساله هم قابل حل است و
مشکلی نداریم.اما این گونه نیست که هر خواسته ای را بدون منطق بپذیریم. انعطاف ما در چارچوبی مشخص و معین است و
بی حساب و کتاب نیست. رئیس سازمان انرژی اتمی درباره موضوع "گریز هسته ای" اظهار نظرکرد: گریز هسته ای یک عبارت
ساختگی است و برای بهانهجویی است که از آن درباره راکتور اراک استفاده کردند. بعد از این که ما برای راکتور راهکارهایی

ارائه کردیم و منطقی بود واژه دیگری به نام "سوءاستفاده" را مطرح کردند.

بنابراین وقتی آنها به دنبال بهانه جویی باشند از هر مکانیزمی استفاده می کنند. اما ایران در مذاکرات کاری را انجام داده است
که به ویژه در مذاکرات دو جانبه با آمریکا بود و آن اتمام حجت بود. مبنی بر این که ایران کشوری هوشمند و هوشیار است و
در دیپلماسی عقلانی و در چارچوب عزت حکمت و مصلحت پیش می رود و در ارتباط با مسائل بین المللی آماده انعطاف است
و در همین چارچوب بازطراحی اراک را مطرح کردیم. و حاضریم غنی سازی را برای چند سال طوری جلو ببریم که ماشین هایی

که داریم را حفظ کنیم و بعد از هشت سال آینده آنها را افزایش دهیم.

معاون رئیس جمهوری که در گفتگوی ویژه خبری سخن میگفت، تصریح کرد: اگر فکر کنند که ایران در دقیقه 90 امتیازاتی می
دهد سخت در اشتباه هستند.با رویکردی که رئیس جمهوری به طور ویژه در ارتباط با روابط بین المللی دارند و با انسجامی که
میان مسئولان از جمله وزیر خارجه، سازمان انرژی اتمی، شورای عالی امنیت ملی تحت ارشادات رهبری است فرصتی طلایی به

وجود آمده است. ما چیزی برای از دست دادن نداریم.

ظریف: راهحلهای تحمیلی پایدار نخواهد بود

وزیر امور خارجه بهترین راه را برای گفتگو با مردم ایران راه تکریم و احترام و تلاش برای رسیدن به فهم متقابل دانست .

محمدجواد ظریف در مصاحبه با واحد مرکزی خبر از وین درباره مذاکرات ایران و 1+5 افزود: بحث در مورد موضوعات مختلف
ادامه دارد و همانطور که مقام معظم رهبری با محبت و لطف همیشگیشان مطرح کردند تیم مذاکرهکننده با عنایت به حقوق
مردم اجازه نخواهد داد که در حقوق مردم ایران دستاندازی صورت بگیرد. او اضافه کرد: در مورد مسائل موجود در تلاش
هستیم که راهحلهایی پیدا کنیم که هم دسترسی ما به آخرین فنآوریهای روز دنیا تأمین و همه محدودیتهایی که برای
مردم ایران از نظر اقتصادی و از طریق تحریمها ایجاد شده است برطرف شود.همچنین راه برای همکاریها در حوزه فنآوری

هستهای فراهم و دستاوردهایی که در این حوزههای مهم داشتهایم حراست شود.

ظریف گفت: اینها مبانیای است که ما براساس آن مذاکره میکنیم و امیدوار هم هستیم که با استقامت و پایداری روی
حرفمان با ارائه نظر منطقی و با بیان دقیق و همانطور که در فرمایشات مقام معظم رهبری هم مشاهده کردیم، بتوانیم دنیا را

قانع کنیم که بپذیرند با یک برنامه هستهای کاملا صلحآمیز زندگی کنند.

وی افزود: این آمادگی را داریم که نشان بدهیم که برنامه هستهای ما کاملا صلحآمیز است و معتقدیم باید کل دنیا به سمت
عاری شدن جهان از سلاح هستهای پیش برود و ما هم همواره در این مسیر پیشقدم هستیم. وزیر خارجه افزود: البته ما برای
رسیدن به راه حل به هر قیمتی آمادگی نداریم.ما روی حقوقمان ایستادگی و در عین حال تلاش میکنیم که به یک راه حل قابل
قبول، متین، منطقی، بلندمدت و پایدار دست پیدا کنیم. او گفت: من در پایان دور گذشته اظهارنظر کردم که تعداد پرانتزها
بیشتر از تعداد کلمات متن توافق است ،اما الان میتوانیم بگوییم که شاید نزدیک به 50 درصد متن مورد توافق باشد که البته
این به آن معنا نیست که روی نقاط اختلافی به نتیجه رسیدهایم. ظریف افزود: شاید روی موضوعات مهم هنوز فاصلهها زیاد
باشد اما دوستان ما لااقل توانستهاند متنها را به هم نزدیک کنند تا تصمیم گیران سیاسی بدانند چند موضوع باقی مانده

است تا روی آن موضوعات باید به نتیجه برسند.
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بروز اختلاف میان روسیه و 5+1

ازسوی دیگر،وزیر امور خارجه فرانسه گفت که طی مذاکرات با ایران بر سر برنامه هستهای، "اختلاف روش" بین روسیه و برخی
قدرتهای پنجگانه دیگر پدیدار شده است.

به گزارش ایسنا لوران فابیوس در سخنانی در کمیسیون امور خارجه پارلمان کشورش اظهارنظر کرد که توافقی بر سر هیچ یک از
مسائل اصلی در مذاکرات صورت نگرفته و آمریکا خواهان پیوستن وزیران خارجه به مذاکرات در وین است. وی ادامه داد: تا
کنون گروه 1+5 با یکدیگر همسو بودهاند، اما نمایندگان ما در مذاکرات طی چند روز گذشته شاهد برخی "اختلاف روش" ها در
بین برخی از اعضای 1+5 و متحدان روس ما بودندکه البته امیدواریم اختلافاتی باقی نماند. فابیوس به نوع این اختلافات یا
کشورهایی که با روسیه اختلاف نظر دارند، اشارهای نکرد. وزیر خارجه فرانسه افزود: همچنین هیچ یک از مسائل اساسی چه در
زمینه غنیسازی اورانیوم، چه در رابطه با تعداد سانتریفیوژها، چه در رابطه با نیروگاه اراک و چه در رابطه با چگونگی تعامل با

فوردو و چه در خصوص چگونگی اجرای نظارتهای بینالمللی و چگونگی رفع تحریمها حل و فصل نشده است.
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